NO:

Date:

## بسم الله الرحمن الرحيم



وزارة التعليم العالي والبحث العلمي رئاسة جامعة الموصل قسم ضمان الجودة والأداء الجامعي

العدد: 9 / 82 /

التاريخ: / / 2024

<b>Details of the prog</b>	ram		تفاصيل البرنامج الواحد
Program ID			رمز البرنامج
Program name	Master Science in prosthetic Dentistry	ماجستير علوم في صناعة الاسنان	اسم البرنامج
College Name	College of Dentistry	طب الإسنان/ الدي الله	الكلية
Department Name	Prosthodontics	صناعة الاسنان	القسم
Program URL		ul.edu.iq/dentistry/wp- 2025/09/MSc_Prosth_2025.pdf	الموقع الالكتروني للبرنامج
Degree Name	Clinical Master of Science	ماجستير	اسم الدرجة
Study Level	Postgraduate - Masters	ماجستير	مستوى الدراسة
Course Intensity	Full-time	تفرغ تام	نوع الكورس
Study Mode	On campus	در اسة بالحضور المباشر	طبيعة الدراسة

<b>Program description</b>			تفاصيل البرنامج
Broad Subject Area	Prosthodontics	صناعة الاسنان	الموضوع العام
Main Subject:	Prosthodontics	صناعة الاسنان	الموضوع الرئيسي
Custom Subject	٩/١٤/١٤ ١	: 3 - 2   3   5   5	الموضوع اذا لم يكن مذكور
Specialization	Dentistry	طب الاسنان	الاختصاص
Program Description	The postgraduate program at the College of Dentistry aims to prepare specialized medical professionals in various fields of dentistry. The master's program also provides qualification and development opportunities for current dentists, enabling them to become faculty members upon graduation, as the Ministry of Higher Education and Scientific Research grants graduates	يهدف برنامج الدراسات العليا في كلية طب الاسنان الى اعداد كوادر طبية متخصصة في مختلف الاختصاصات. كما ويوفر برنامج الماجستير تأهيل وتطوير الكوادر الحالية من أطباء الاسنان ليكونو أعضاء هيئة التدريس عند التخرج من هذا البرنامج حيث تمنح وزارة التعليم العالي والبحث العلمي لقب اكاديمي بمرتبة مدرس مساعد لخريجي البرنامج. كذلك	وصف البرنامج

بسم الله الرحمن الرحيم



وزارة التعليم العالي والبحث العلمي رئاسة جامعة الموصل قسم ضمان الجودة والأداء الجامعي

العدد: 9 / 82 /

التاريخ: / / 2024

NO:

Date:

of this program the academic title of "Assistant Lecturer." Additionally, the program allows general dentists employed by the Ministry of Health to apply and be admitted to postgraduate studies, enabling them to graduate as specialized dentists to serve the community. The program aims to prepare advanced personnel in the design and manufacture of fixed and removable dental prosthetics and dental implants. It focuses on developing technical and research skills using the latest materials and both traditional and digital techniques. It includes intensive practical training in laboratories and advanced clinical applications. Graduates are qualified to work in clinical practice, specialized laboratories, or in the academic and research fields The duration of the Master's program is two years (one year of coursework and one year of scientific research). Students graduate after submitting and defending

يعمل البرنامج على تمكين أُطباء الاسنان العموميين على ملاك وزارة الصحة من التقديم والقبول في الدراساتِ العليا ليتخرجو كأطباء اسنان اختصاص لرفد المجتمع. يهدف البرنامج إلى إعداد كوادر متقدمة في تصميم وتصنيع التعويضات السنية الثابتة والمتحركة وزراعة الأسنان. يركّز على تطوير المهارات التقنية والبحثية أحدث المو ال باستخدام و التقنيات التقليدية والرقمية يشمل التدريب العملي المكثف في المختبرا<mark>ت وال</mark>تطبيقات السربرية المت<mark>قدمة. ويؤهل</mark> الخريجين للعمل في الممارسة السريرية، أل<mark>مختبرات</mark> المتخصصة، أو المجال الأكاديمي والبحثي تكون مدة الدراسة في برنامج الماجستير سنتان للكورسات وسنة للب العلمي) ويتخرج الطالب بعد تقديم أطروحته والدفاع عنها خلال المناقشة

NO:

Date:

بسم الله الرحمن الرحيم



وزارة التعليم العالي والبحث العلمي رئاسة جامعة الموصل قسم ضمان الجودة والأداء الجامعي

العدد: 9 / 82 /

التاريخ: / / 2024

	their thesis during an oral examination		
University Official Website	www.uomo	osul.edu.iq	موقع الجامعة الالكتروني
Get more details (email):	reg.de@uor	nosul.edu.ig	بريد الكتروني للاستفسار
Five Questions	1- How many years does the program have? 2- Does the program contain clinical training? 3- Does the program offer participation in scientific research? 4- I wonder if the college of dentistry will provide the students in this program with the required equipment and consumable supply? 5- Is there an opportunity to participate in research events, conferences and workshops during the program?	1- كم عدد سنوات الدراسة البرنامج؟ ٢- هل يشمل البرنامج تدريب ٣- هل يشمل البحث البرنامج المشاركة في البحث العلمي ؟ ٤- هل توفر الكلية المواد والأجهزة اللازمة خلال الدراسة؟ ٥- هل يوفر البرنامج نشاطات بحثية ومؤتمرات وورش عمل؟	خمسة اسئلة عن
Five Answers	1- The program will have two years of study (one year for taught courses and the second year for the research). 2- The program contains clinical training on patients at the teaching dental hospital, for the clinical MSc studies. 3- The program is focused on scientific research as the candidate would not graduate the program without completing a	ا- عدد سنوات الدراسة سنتان (سنة للكورسات وسنة للبحث العلمي) ٢- نعم يشمل البرنامج تدريب سريري مباشر على المرضى في مستشفي طب الاسنان التعليمي ٣- نعم البرنامج مبني على البحث العلمي حيث لا يتخرج الطالب الا بعد اكمال البحث لمدة سنة واحدة وتقديم الاطروحة للمناقشة. كذلك يشارك الطالب في	خمسة اجوبة عن البرنامج

E-Mail: -Iso.dent@uomosul.edu.iq **University of Mosul** Mosul - Iraq **2** (3560)

جامعة الموصل الموصل - العراق 🕿 (3560 ) داخلی

بسم الله الرحمن الرحيم



وزارة التعليم العالي والبحث العلمي رناسة جامعة الموصل قسم ضمان الجودة والأداء الجامعي

العدد: 9 / 82 /

التاريخ: / / 2024

NO:

Date:

	research project for one year. Also to submit their thesis and pass the viva. The students also participate in seminars, conferences and publishing their work in high impact reputable journals.  4- The college of dentistry ensures that all the required materials, equipment and consumables will be available for all students.  5- Yes, it is preferable that students will participate in conferences, meetings, training sessions and workshops managed by the college of dentistry.	السمينارات ونشر البحوث في المجلات العلمية ذات التأثير. ٤- تلتزم الكلية بتوفير كافة المستلزمات من كتب وقاعات دراسية فضلا عن الأجهزة والمواد اللازمة التدريب السريري للطلبة في المشاركة في المشاركة في المؤتمرات المحلية من الدورات وورش العمل من الدورات وورش العمل المتخصصة مع فتح باب المشاركة لجميع الطلبة	
Duration Unit :	First year (1st semester) 15 units First year (2nd semester) 10 units	السنة الأولى - الفصل الأول ١٥ وحدة السنة الأولى - الفصل الثاني	الوحدات
	Clinical work 3 units Thesis 2 units	۱۰ وحدة التدريب السريري ۳ وحدة الاطروحة ۲ وحدة	
Duration Type	Unis (2 terms)	وحدات (فصلين)	نوع البرنامج
Start Month	September	ايلول	بداية البرنامج (شهر)
Application Deadline	July/August each year	٠	موعد انتهاء التقديم للبرنامج
Fees Currency:	Iraqi Dinar	الدينار العراقي	العملة
Price Information	Undergraduate studies in Iraq is free for all students. However, there are some students who are required to pay tuition fees, these are for paid	تكون الدراسة الجامعية في العراق مجانية لجميع الطلبة. هناك بعض الطلبة مطالبين بدفع أجور وهم الطلبة المقبولين في الدراسة على	معلومات الاجور

بسم الله الرحمن الرحيم



وزارة التعليم العالي والبحث العلمي رئاسة جامعة الموصل قسم ضمان الجودة والأداء الجامعي

العدد: 9 / 82 /

التاريخ: / / 2024

NO:

Date:

priv	vate seats and for	والطلبة	الخاصة	النفقة	
stud	dents from abroad.	البلد.	ن من خارج	الوافدير	

	/ <sub>3</sub> / <sub>3</sub>	•••		
<b>Entry Requirements</b>			للكورس	متطلبات الدخول
Exam Type:	Competitive exam	الامتحان التنافسي	. 0	نوع الامتحان
Entry Requirements (Other):	The entry to the postgraduate MSc program is determined through competition between applicants based on their average mark for the BDS degree, the competitive exam mark and according to the available seats. This is guided by the postgraduate guidance issued by the ministry of higher education and scientific research each academic year. The ministry approves the requested seats each year. The ministry offers online application system for all applicants to complete their applications. There are other entry requirements such as successful medical screening tests and successful pre-entry application interview	يكون القبول في البرنامج عبر المقاضلة بين المتقدمين حسب خطة القبول في الدراسات العليا وحسب المعدل التنافسي والمقاعد المقاعد والموافقة على عدد والموافقة على عدد والمقاعد المطلوبة من والمقاعد المطلوبة من الكلية لكل سنة دراسية الكلية لكل سنة دراسية على تنظيم تعليمات القبول والمتديم الكترونيا عبر القبول والمتديم الكترونيا عبر القبول والمنافسة على الانترنيت. والمتطلبات العليا والمتطلبات الأخرى على الانترنيت. المتطلبات الأخرى المتعلى أيضا شرط المتطلبات الأخرى النجاح في الفحص الطبي وكذلك النجاح المقابلة.		متطّلبات اخرى
Min Total Tuition Fees (Domestic):			الني الرسوم (	الحد الأدنى لإجم الدر اسية (المحلية

NO:

Date:

بسم الله الرحمن الرحيم



وزارة التعليم العالي والبحث العلمي رناسة جامعة الموصل قسم ضمان الجودة والأداء الجامعي

العدد: 9 / 82 /

التاريخ: / / 2024

M. T. (177.1)			te sa disa te
Max Total Tuition			الحد الأقصى لإجمالي
Fees (Domestic):			الرسوم الدراسية (المحلية):
Min Total Tuition			الحد الأدنى لإجمالي الرسوم
Fees (Domestic, In	4	2	الدر اسية (المحلية، داخل
State):		***	الولاية):
Max Total Tuition		5 July 15.	الحد الأقصى لإجمالي
Fees (Domestic, In	ن سر	"- '	الرسوم الدراسية
State):	4,5		(المحلية، داخل الولاية):
Min Total Tuition	//		الحد الأدنى لإجمالي الرسوم
Fees (Domestic, Out			l '
of State)			الدراسية
,			(المحلية، خارج الولاية)
Max Total Tuition	1 äx		الحد الأقصى لإجمالي
Fees (Domestic, Out	2/-	ا ا	الرسوم الدراسية
of State):	500		(المحلية، خارج الولاية):
Min Total Tuition	S S S S S S S S S S S S S S S S S S S		الحد الأدنى لإجمالي الرسوم
Fees (International):	3	1	الدراسية
		1 9	(الدولي):
Max Total Tuition			الحد الأقصى لإجمالي
Fees (International):	=10:	ا من الراجات	الرسوم الدراسية
			(الدولي):
Tuition Fee -	Iraqi Dinar	الدينار العراقي	الرسوم الدر اسية – العملة:
Currency:	madi Dinai	الديدار الغرافي و و ه	الرسوم الدراسية – العملة .
Are candidates	Not required	_ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \ \	هل يتعين على المرشحين
required to submit	10		
references or letter(s)			تقديم مراجع أو خطابات توصية للقبول؟
of recommendation		aall	توصييه تلقبون:
for acceptance?			
Are candidates	Yes	نعم	هل يتعين على المرشحين
required to submit an		·	تقديم مقال (مقالات) للقبول
essay (s) for			(بروبوزال)؟
acceptance?			, , , ,
Minimum	Two years after last	سنتان خبرة بعد اخر	الحد الأدنى من الخبرة
Professional	degree	شهادة	المهنية (بالسنوات):
Experience (in years):			

NO:

Date:

بسم الله الرحمن الرحيم



وزارة التعليم العالي والبحث العلمي رئاسة جامعة الموصل قسم ضمان الجودة والأداء الجامعي

العدد: 9 / 82 /

التاريخ: / / 2024

Is there a school sponsored scholarship or financial aid?  Annual school budget for all scholarships:  Currency:  Yes  Yes  Yes  Annual school sponsored scholarship or financial aid?  Annual school budget for all scholarships:  Currency:  Iraqi Dinar  Isaa i saa				<b>.</b>
Annual school budget for all scholarships:  Annual school budget for all scholarships:  Currency:  Scholarship Information:  The college of dentistry offers scholarships for tuition fees discounts. The discount amount is 50% from the fuition fees for the private students. This scholarship is only offered with the approval of the		Financial Aid		الدعم المالي
Annual school budget for all scholarships:  Currency:  Iraqi Dinar  Scholarship Information:  The college of dentistry offers scholarships for tuition fees discounts. The discount amount is 50% from the tuition fees for the private students. This scholarship is only offered with the approval of the		Yes	الله الذي انه	مساعدات مالية ترعاها
Scholarship Information:  The college of dentistry offers scholarships for tuition fees discounts. The discount amount is 50% from the tuition fees for the private students. This scholarship is only offered with the approval of the	_ //	2.		ميزانية الكلية او القسم
dentistry offers scholarships for tuition fees discounts. The discount amount is 50% from the tuition fees for the private students. This scholarship is only offered with the approval of the	Currency:	Iraqi Dinar	الدينار العراقي	العملة
	Scholarship Information:	dentistry offers scholarships for tuition fees discounts. The discount amount is 50% from the tuition fees for the private students. This scholarship is only offered with the approval of the	لتخفيض لنسبة تصل ٥٠٪ من أجور الدراسة الخاصة	معلومات المنحة

		_		
<b>Program statistics</b>			احصائيات البرنامج	
Students per Class:	10-20 student	طالب	۲۰-۱۰	الطلاب لكل فصل :
Average age (in years):	25-40 years	سنة	٤٠_٢٥	معدل عمر الطلبة
Average years of work experience at managerial level:	N/A	وات	۳_۶ سنر	متوسط سنوات الخبرة في العمل على المستوى الإداري:
Percentage of international students :	0 %		لا يوجد	نسبة الطلبة الاجانب
Percentage of women:				نسبة الاناث

E-Mail: Iso.dent@uomosul.edu.iq

University of Mosul Mosul – Iraq ☎ (3560) جامعة الموصل الموصل – العراق 🕿 (3560) داخلي

بسم الله الرحمن الرحيم



وزارة التعليم العالي والبحث العلمي رئاسة جامعة الموصل قسم ضمان الجودة والأداء الجامعي

العدد: 9 / 82 /

التاريخ: / / 2024

NO:

Date:

Average GMAT score for Your cohort:	90-100% excellent 80-89% very good 70-79% good 60-69% medium 50-59% merit 0-49% weak	۹۰-۱۰۰٪ امتیاز ۸۰-۸۰٪ جید جدا ۷۰-۷۰٪ جید ۲۰-۹۰٪ متوسط ۵۰-۹۰٪ مقبول	معدل درجات التخرج
Average salary after graduation:	2,000,000 ID	۰۰۰،۰۰۰ دينار عراقي	متوسط الراتب بعد التخرج:
Percent employment after graduation:	100%	Ž1.,	نسبة التوظيف بعد التخرج:
Program accreditations:	coordination with the Ministry of Higher Education	تعمل الكلية حاليا على اعداد برنامج اعتمادية بالتنسيق مع وزارة التعليم العالي والبحث العلمي حيث ان العمل وصل مراحلة النهائية وسيتم تقديمه للوزارة قريبا.	اعتمادات البرنامج ( الاعتمادية)
Average work experience (in years):	2 years	سنتان	متوسط الخبرة العملية
Number of nationalities in current cohort :	0 %	لا يوجد الله	(بالسنوات): عدد الجنسيات في وجبة التخرج الحالي:

Campus Details				تفاصيل الكلية او القسم
Institution Profile Name	College	f	كلية طب الاسنان	اسم الكلية او القسم
Display	Dentistry			
Foundation Year:	1982		1977	سنة التأسيس

NO:

Date:

بسم الله الرحمن الرحيم



وزارة التعليم العالي والبحث العلمي رئاسة جامعة الموصل قسم ضمان الجودة والأداء الجامعي

العدد: 9 / 82 /

التاريخ: / / 2024

شعار الكلية او القسم (Current Logo:

E-Mail: Iso.dent@uomosul.edu.iq

University of Mosul Mosul − Iraq **2** (3560) جامعة الموصل الموصل – العراق (3560 ) داخلي